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 انتخابات مجلس دوازدهم اسفندماه برگزار 
مي شود. مسئله رقابت و مش�اركت در اين 
انتخابات بس�يار مهم اس�ت. اف�ت ميزان 
مش�اركت در انتخابات مجلس يازدهم هم 
بر حساس�يت و اهميت اين مس�ئله افزود. 
رهبري هم بر چهار عنصر مشاركت، رقابت، 
س�امت و امنيت در مورد انتخابات مجلس 
دوازدهم تأكيد كردند. ش�ما به عنوان يك 
فعال سياسي و كسي كه از سال  هاي گذشته 
همواره دور ي�ا نزديك فعالي�ت انتخاباتی 
داشته ايد، چه نقشي براي جريانات سياسي 
و احزاب در ش�كل گيري رقابت و مشاركت 

قابل قبول قائل هستيد؟ 
مسئله مش��اركت و رقابت بدون ترديد بخشي مرتبط با 
احزاب و جريانات سياسي است كه اقدامات آنها به بستن 
فهرس��ت و ارائه آن به مردم منجر مي شود. قطعاً بخشي 
از اين مس��ئله هم مرتبط با نهادهاي دولتي و حاكميتي 
است كه در فرايند انتخابات دخيل هستند، به عنوان مثال 
نمي توان نقش ش��وراي نگهبان را انكار كرد. نقش مهم 
گروه ها و جريان هاي سياس��ي گرم كردن تنور انتخابات 
است. در واقع جريانات سياسي بايد به نحوي عمل كنند 
كه اعتماد سازي لازم در مردم براي رسيدن به اين ديدگاه 
كه نظر و رأي آنها در اداره كش��ور مهم است، ايجاد شود. 
غير از اين نقش كاركرد ديگري از احزاب و مخصوصاً اينكه 
دنبال رقابت درون گروهي براي افزايش رقابت باش��يم، 
نمي توانيم انتظار داشته باش��يم. متأسفانه من يكسري 
اظهارات غيرمسئولانه اي در رابطه با احزاب و گروه هاي 
سياسي مي ش��نوم كه هيچ منطق محكمي ندارد. يكي 
از اين اظهارات و ديدگاه هاي غيرمس��ئولانه و غلط اين 
است كه براي ايجاد رقابت و افزايش مشاركت بايد رقابت 
درون گروهي ايجاد كنيم. بالاخره آن عنصري كه توليد 
مشاركت مي كند، رقابت است. اين حرف درستي است، 
اما اين حرف درس��ت به اين معنا نيس��ت كه جريانات و 
جبهه ها در درون خود تكثر ايجاد كنند. اين روش معنايي 
ندارد. من فك��ر مي كنم ما بايد دنبال ايج��اد يك رقابت 
برون گفتماني باشيم. بالاخره از يك گفتماني كه اعضاي 
آن از يك جنس واحد هستند، نبايد توقع داشت به خاطر 
مشاركت، اينها باهم رقابت كنند. اجازه دهيد من مثالي 
در اين زمينه بزنم. شوراي ائتلاف نيروهاي انقلاب اسلامي 
اساساً به اين دليل شكل گرفته اس��ت كه بين نيروهاي 
انقلابي همگرايي و هم افزايي ايجاد كند. ما اگر از اين شورا 
به خاطر رقابت و مشاركت انتظار داشتيم تبديل به شوراي 

اختلاف شود، درست نيست. 
 يعني اين تلقي در برخ�ي نيروهاي جريان 
انقاب است كه بايد رقابت درون گفتماني در 

انتخابات مجلس دوازدهم ايجاد شود؟
بله، اين تلقي وجود دارد. من نمي خواهم اس��م ببرم، ولي 
برخي هس��تند كه در حال تئوريزه ك��ردن اين نوع رقابت 
هستند. مدعاي اين افراد اين است كه چون ما رقيب جدي 
نداريم، پس بايد وارد وزن كشي هاي درون گفتماني شويم 
و تنور انتخابات را به اين شيوه گرم كنيم، اما من معتقدم 
اين تلقي غلطي است كه ما رقيب نداريم. حداقل بيش از 
هزار نفر از جريان رقيب در انتخابات ثبت نام كرده اند. اين 
ثبت نام به اين معناست كه مي خواهند در انتخابات حضور 
جدي داشته باشند، پس با اين فرض هاي غلط نبايد پوست 
موز زير پاي جريان انقلاب انداخت. ما معتقد هستيم فلسفه 
وجودي شوراي ائتلاف نيروهاي انقلاب اسلامي هم افزايي و 
كاهش اختلافات و تمركز بر نكات مشترك است تا بتوانيم 
با نگاهي كه به نوعي چش��مان آن به درون كشور نيست و 

معتقد به نگاه وارداتي است، رقابت كنيم. 
 شما بحث همگرايي و هم افزايي نيروهاي 
انقاب را مط�رح كرديد. جري�ان اصولگرا 
بيش از 20سال  است درگير معماي پيچيده 
وحدت اس�ت. هر مقطع هم يك سازوكار 
جديد شكل مي گيرد، اما عمر اين سازوكار 
معمولاً بسيار كوتاه اس�ت. گير وحدت در 
جريان اصولگرا كجاست كه تحقق آن بعد 
از عبور از هفت خان رس�تم هم به آس�اني 

ممكن نيست؟
به اين نكته توجه داشته باشيد كه وحدت يك امر ذاتي 
نيست. ما گروه هاي متكثري هستيم كه اين گروه هاي 
متكث��ر مباني مش��تركي دارند، ول��ي رويكردهاي اين 
گروه ها متفاوت اس��ت. خب در اين ش��رايط رسيدن به 
وحدت به طور طبيعي مشكلاتي دارد. اتفاقاً شما اگر به 
دو انتخابات گذشته نگاه كنيد، مي بينيد كه تفكر وحدت 
پيروزي آفرين بوده و ما موفق ش��ديم مدل جديدي از 
وحدت در ش��وراي ائتلاف ارائه كنيم. در سازوكارهاي 
قبلي، وحدت را صرفاً در احزاب مي ديدند، به اين معنا كه 
احزاب حضور پيدا و هر كدام افرادي معرفي مي كردند 
و در نهايت يك فهرستی نهايي مي ش��د. ما در شوراي 
ائتلاف شخصيت هاي حقوقي و حقيقي را وارد كرديم، 
همچنين افرادي كه ظرفيت اجتماعي و كاريزما داشتند 
هم در ش��وراي ائتلاف حضور دارند و همه اينها زير يك 
چتر قرار گرفتند. احزاب هم حضور دارند، اما فهرستی 
ارائه نمي كنند. اين سازوكار در انتخابات مجلس يازدهم 
جواب داد و ما موفق ش��ديم بيش از 200نماينده وارد 
مجلس كنيم. در انتخابات شوراها و رياست جمهوري هم 
رويكرد شوراي ائتلاف موفقيت آميز بود. بله خب وحدت 
هم كار سختي است. بالاخره گروه هاي مختلف دنبال اين 
مسئله هستند كه حضور بيشتري در فهرست  ها داشته 
باشند. اين نوع كنش ها به نظر من رقابت سالمي است، 
اما مهم اين است كه ش��ما با چه سازوكاري مي خواهيد 
وحدت ايجاد كني��د. برخي گروه ه��ا معتقدند وحدت 
يعني پيروي همه از ما، يعني ما هس��تيم، بقيه ذيل ما 
قرار گيرند، اين نوع وحدت در نگاه ما ش��دني نيس��ت. 
اين رويه با نگاه ش��وراي ائتلاف همخوان نيست. ما در 
شوراي ائتلاف، وحدت را بر اساس مدل تنازل طراحي 
كرديم، يعني ما مباني مشتركي داريم اما در رويكردها 
متفاوت هس��تيم. مباني قابل انعطاف نيس��تند اما در 
رويكردها ممكن است تنازل كنيم، يعني يك جاهايي 
شما كوتاه بياييد، يك جاهايي هم من كوتاه بيايم و در 
نهايت به يك نقطه تعادل برس��يم. ما همين مدل را در 
انتخابات گذشته اجرا كرديم. اين موارد نكات مثبتي در 
انتخابات گذشته بود، برخلاف اينكه برخي سعي دارند 

آن را منفي جل��وه دهند. به نظر م��ن در جريان انقلاب 
سازوكار وحدت پيشرفت كرده و از سوي ديگر تمرين كار 
سياسي باعث شده است قدرت انعطاف و تحمل گروه ها 
و افراد هم بيشتر شود، براي همين در انتخابات گذشته 
با همه سختي ها و مش��كلاتي كه وجود داشت و تا وقت 
اضافه وحدت حاصل نشده بود، اما در نهايت به وحدت 
رسيديم، يعني برخي دوستان در وقت اضافه به جمع ما 
پيوستند. براي رسيدن به اين وحدت مجبور شديم در 
برخي جاها از فرايند خودمان در شوراي ائتلاف عدول 
كنيم. ش��وراي ائتلاف حتي در دقيقه96 هم حاضر شد 
براي وحدت مذاكره كند و دوستان همجنس خود را در 
فهرست جا دهد. ما از اين مس��ئله خيلي آسيب ديديم 
چراكه فرايندي را طي كرده بوديم و به فرايند خود باور 
داشتيم، اما به خاطر هدف مهم وحدت از برخي مسائل 
خود عدول كرديم. ما هزينه وحدت را پرداخت كرديم و 

هزينه هاي سختي هم بود. 
 در اين دوره ه�م اولويت ش�وراي ائتاف و 
جريان اصولگ�را وحدت حداكثري اس�ت 
ي�ا اينكه ممكن اس�ت به دلاي�ل گوناگوني 
همچون نبود رقيب ج�دي آنطور كه برخي 
معتقد هس�تند، وحدت حداكثري ديگر در 

جريان اصولگرا اولويت نداشته باشد؟
اساساً فلسفه وجودي شوراي ائتلاف هم افزايي نيروهاي 
انقلاب است، اگر اين نباشد، ديگر شوراي ائتلافي نيست. 
شوراي ائتلاف تشكيل شده اس��ت تا وحدت ايجاد كند. 
اساساً امكانپذير نيست كه شوراي ائتلاف حرف اختلافي 
بزند. من هنوز اين فرضي را كه برخي از دوستان ما مطرح 
مي كنند كه ما رقيب نداريم، قبول ندارم. معتقد هستم ما 
رقيب جدي داريم. يك رقيب برون گفتماني و در داخل 
گفتمان هم برخي نش��ان دادند به دنبال فهرس��ت جدا 

هس��تند. براي داغ كردن فضاي انتخابات نبايد به ايجاد 
اختلافات دامن بزنيم. 

 يعني شما معتقد هس�تيد كه اصاح طلبان 
و اعتداليون در انتخابات اس�فند به صورت 

جدي حضور پيدا مي كنند؟
بله، حتماً فهرست خواهند داد. به ثبت نام ها هم نگاه كنيد 
نش��ان مي دهد كه اف��راد اين جريان هس��تند. همچنين 
معتقدم جرياني كه امروز دور وبر آقاي لاريجاني هستند هم 
حضور جدي در انتخابات خواهند داشت و مدلي انتخاباتي 
بر اساس ظرفيت نمايندگان ادوار طراحي كرده اند. باز هم 

من تأكيد مي كنم رقابت اصلي ما برون گفتماني است. 
 به نظر شما و با توجه به شرايط فعلي، شوراي 
ائتاف موفق به ايجاد وحدت همانند سال 98 

خواهد شد يا نه؟
به هيچ عنوان نمي شود انتخابات را به راحتي تحليل كرد. 
انتخابات از عوامل مختلفي تأثيرپذير است. بعضي از اين 
مؤلفه ها هم پيش بيني پذير نيس��تند، به عنوان مثال در 
انتخابات سال 98 شهادت سردار سليماني فضاي كشور را 
تغيير داد و در رأي دهي و نگاه مردم تأثير داش��ت. معتقد 
هس��تم در حال حاضر عمليات طوفان الاقصي بي تأثير بر 
فرايند انتخابات نخواهد بود. آينده همين مسئله مي تواند 
در انتخابات ما مؤثر واقع ش��ود، يعني اگر جريان حماس 
پيروز ش��ود، فضاي كش��ور و منطقه تغيير مي كند و در 
انتخابات هم تأثير مي گذارد و اگر خداي نكرده شكس��ت 
بخورد هم تأثير منفي مي گذارد. همچنين اگر مجلس و 
دولت يا دستگاه هاي خدمت رس��ان بتوانند ظرفيت هاي 
بالايي از كارآمدي را نشان دهند، خب در رأي دهي مردم 
تأثير مي گذارد. رويكرد و خط تلاش ما وحدت حداكثري 
است، اما اينكه چقدر به اين هدف دست پيدا كنيم، معلوم 
نيست. من هنوز معتقدم شوراي ائتلاف بيشترين ظرفيت 
را دارد. در همين انتخابات چندهزار نفر در س��ايت شورا 
ثبت نام كرده اند. در تهران حدود 800نفر ثبت نام كرده اند. 
اين امر نشان دهنده اعتبار انتخاباتي شوراي ائتلاف است. 

شما در هيچ كدام از جريانات اين ظرفيت را نمي بينيد. 
 در يك�ي دو هفت�ه اخي�ر چن�د هماي�ش 
انتخابات�ي برگ�زار ش�د ك�ه ش�روع اين 
همايش ها را »مبنا« )مجمع بيداري نيروهاي 
انقاب(در حرم حضرت امام خميني)ره( زد. 
بعد از آن »شريان«، بعد جبهه پايداري و در 
نهايت هم تحول خواهان همايش انتخاباتي 
برگزار كردند. برخي برگزاري اين همايش ها 
را وزن كشي سياسي و نشان دهنده نوعي 
اختافات داخلي تحليل مي كنند. مخصوصاً 
همايش مبنا ك�ه برخي حتي ابت�دا تصور 
كردند س�ازوكار جديدي به جاي ش�وراي 
ائتاف اس�ت. نگاه ش�ما به اين تحليل ها 

چيست؟ 

اتفاقاً برگزاري اين همايش ها را نقطه مثبت شوراي ائتلاف 
مي دانم. شوراي ائتلاف يك حزب نيست بلكه چتر فراگيري 
براي همه جريانات انقلابي است. شوراي ائتلاف معتقد است 
هر چقدر جريانات داخل اين شورا تحرك بيشتري داشته 
باش��ند، مي تواند اين تحركات به افزايش مشاركت كمك 
كند و ظرفيت رأي ش��ورا را افزايش ده��د. تحول خواهان 
يك ظرفيت هستند، مجموعه هاي نزديك به آقاي قاليباف 
ظرفيتي ديگر و همينطور هر مجموعه ديگر، مثلاً گروه هاي 
اجتماعي مرج��ع، بنابراين تح��رك اي��ن مجموعه ها به 
ش��كل گيري تكثر در عين وحدت منجر مي شود. شوراي 
ائتلاف كه خود تشكيلات و ساختاري به آن معنا ندارد بلكه 

بيشتر نخ تسبيح جريانات مختلف است. 
 پس ب�ا توضيحات ش�ما »مبنا« س�ازوكار 

جديدي در مقابل شوراي ائتاف نيست؟
در همين نشس��ت افرادي كه حضور داشتند و سخنراني 
كردند، همين تركيب شوراي ائتلاف هستند، پس چگونه 
برخي تحليل مي كنند كه سازوكار جديد است. اصولاً روند 
برگزاري اجتماعات شوراي ائتلاف هم به همين شكل است. 
افراد از گروه هاي مختلف دعوت شده بودند و حضور پيدا 
كردند. آقاي زاكاني هم دعوت شده بود كه به دليل حضور 
در سفر چين موفق به حضور نش��د، وگرنه حتماً شركت 
مي كرد، بنابراين مبنا اتفاق خاصي نبود اما چون در فضاي 
سرد انتخاباتي برگزار شد، باعث شد برخي تحليل ها شكل 
بگيرد. مبنا جريان مقابل شوراي ائتلاف نيست بلكه ذيل 
آن است. متأسفانه برخي دوس��تان به اختلافات بيشتر از 

اشتراكات علاقه دارند. 
 سازوكار شوراي ائتاف همانطور كه اشاره 
كرديد مبتني بر ش�خصيت هاي حقيقي و 
حقوقي است. حضور برخي شخصيت هاي 
حقيقي باعث شده است همواره اين نقد را 
متوجه شورا كند كه ش�وراي ائتاف تحت 
تأثير پدرخوانده هاي سياسي است. برخي 
جريانات جوان همواره از اين تعابير استفاده 
مي كنند. پاسخ ش�ما به اين انتقاد چيست. 
آيا ش�وراي ائتاف متأث�ر از پدرخوانده يا 

پدرخواندگاني است؟
براي پاسخ به اين سؤال، من شما را به احزاب و گروه هاي 
سياسي ديگر كشورها ارجاع مي دهم. هيچ جريان سياسي 
ظرفيت هاي خود را كنار نمي گذارد، با اين تعابير كه اينها 
پدرخوانده هستند. مسائلي مثل جوان گرايي در خروجي 
احزاب بايد ديده ش��وند. رهب��ري ه��م در تبييني كه از 
جوان گرايي و تحول خواهي داشتند، فرمودند كه نيروهاي 
باس��ابقه و باتجربه اجازه دهند جوان��ان هم نقش آفريني 
كنند. برخي تحليل درس��تي از جوان گراي��ي ندارند. اگر 
شوراي ائتلاف دچار پدرخواندگي است، چطور در فهرست 
تهران براي اولين بار 17نفر جوان حضور پيدا كردند، يعني 
شوراي ائتلاف خروجي جواني داشته است، يعني هماني 

بايد باشد كه هست، يعني گردش نخبگان و نيروي انساني 
دارد. اين تحليل غلطي اس��ت كه يك ف��رد بااعتبار را كه 
شخصيت او در بين مردم مورد احترام است، به اين دليل 
كه سن او بالا رفته، كنار بگذاريم. ما معتقديم در شوراي 
ائتلاف تجربه و نيروي جواني بايد در كنار هم قرار بگيرد. 
ما در شوراي ائتلاف گفتيم كه افراد رسوب گرفته به درد 
ما نمي خورند. دنب��ال نيروي تحولي هس��تيم اما اين به 
معني كنار گذاشتن تجربه نيست. نيروهايي را كه هميشه 
معتقد هستند ما با مدل هاي س��ابق بايد كار كنيم، قبول 
نداريم. جريان سياسي دائماً بايد به روزرساني شود، اما اين 
به روز رساني به اين معنا نيست كه نيروهاي باسابقه كنار 
بروند. چرا بايد نيروي باسابقه خودمان را كنار بگذاريم. اين 
جوان 10سال  بعد مي خواهد كجا كار كند. ما زمان داديم 
در دولت و مجلس حضور پيدا كرده و تجربه به دست آورده 
است، بعد كه تازه مي خواهد توانمندي خود را بروز دهد، 
كنارش بگذاريم. متأسفانه برخي چنان شدتي در تخريب 
سرمايه هاي جريان اصولگرا دارند كه من نمي دانم آيا به 
بعد از تخريب هم فكر كرده اند ي��ا فقط فعلًا علاقه مند به 
خراب كردن هستند و س��اختن دغدغه آنها نيست. اين 
نكته اي كه مي خواهم بگويم نظر ش��خصي من است، نه 
جمع بندي ش��وراي ائتلاف. من در آسيب شناسي ای كه 
از مجلس يازدهم انجام مي  دهم، به اين نتيجه رس��يده ام 
كه در جوان گرايي مقداري دچار افراط شده ايم. وقتی به 
مجلس نگاه مي كنم، اين احساس را دارم. مجلس توانمند، 
كارآمد و انقلابي است، اما تجربه لازم در برخي نمايندگان 
وجود ندارد، بنابراين ما در انتخابات امسال  در فهرست بايد 
بين جوان گرايي و تجربه به يك نقطه تعادل برسيم. خود 
بنده به اين جمع بندي رس��يده ام كه جوان و سن جواني 
در هر مجموعه اي متفاوت اس��ت. در مجلس نمي توانيد 
به بهانه جوان گرايي يك جوان 25ساله يا 30ساله را وارد 
كنيد و بگوييد من جوان گرايي كرده  ام. اين فرد در نهادي 
مثل مجلس نوجوان محسوب مي ش��ود. زماني ميانگين 
سني مجلس مثلًا 60ساله است، ما هدفگذاري مي كنيم 
كه اين را به 45سال  برس��انيم، اين سن در مجلس جوان 
محسوب مي ش��ود كه هم تجربه لازم را دارد و هم داراي 
نشاط جواني است، اما همين فرد 45س��اله  در يك اداره 
دولتي در آستانه بازنشستگي قرار دارد و جوان محسوب 
نمي  ش��ود يا مثلًا فرد در فوتبال تا به 30س��ال می رسد، 
ديگر جوان محسوب نمی ش��ود و بايد كنار برود، بنابراين 
جوان گرايي در مجلس بايد منطق داشته باشد چراكه فرد 
اگر از تجربه لازم برخوردار نباش��د، نمي تواند براي كلان 
كشور تصميم بگيرد. در حال حاضر احساس من اين است 
كه برخي نيروهاي جوان ما در مجلس با نداشتن تجربه و 
آرامان گرايي مفرط، وقت زيادي از مجلس را گرفته و هدر 
داده اند. نمره من به اين مجلس خوب است اما قطعاً خيلي 

بهتر مي توانست كار كند. 
 حالا ك�ه بح�ث نق�د و بررس�ي مجلس و 
نمايندگان ش�د، بحث آقاي نادران را هم از 
شما بپرسم كه يكي از افراد فهرست  شوراي 
ائئاف ب�ود. چرا آق�اي ن�ادران در مجلس 

يازدهم به اين نقطه رسيد؟
حالا بحث شخصي نمي خواهم انجام دهم. بايد خصوصي 

به خود نادران مواردي را منتقل كنم. 
 عضو فهرس�ت ش�وراي ائتاف بود، ش�ما 

مسئوليت فهرست را نمي پذيريد؟
اين از مواردي اس��ت كه نظرات ش��خصي خودم را بايد 
به آقاي ن��ادران منتقل كن��م، ولي آن چي��زي كه براي 
ما مش��خص اس��ت اينكه آقاي نادران از اف��راد توانمند، 
خوش فكر و خوش طرح بودند، اما به دليل فرازوفرودهايي 
كه در اين مجلس طي ش��د، باعث ش��د آقاي نادران آن 
ظرفي��ت و كارآمدي كه م��ا فكر مي كردي��م در مجلس 
يازدهم به كار بگيرد و بس��يار كارآمدآفرين و تأثيرگذار 
باش��د. وی به دليل حواش��ي ای كه ايجاد شد، نتوانست 
اين نقش را ايفا كند. حواشي ای كه دوروبر او برخي ايجاد 
كردند يا خودش ناخواس��ته به برخي حواشي دامن زد، 

باعث شد از متن باز بماند. 
 شما از تعبير چتر فراگير براي شوراي ائتاف 
استفاده كرديد، اما اين چتر فراگير نتوانست 
سنتي ها و پايداري ها را ذيل خود جمع كند. 

در اين مسير مانع چيست؟
ما يك فرايندي تعريف كرده بوديم و اين فرايند هم باعث 
شد برخي نتوانند همراهي كنند. در سپهر سياسي كشور 
اين رويه را كم داريم كه احزابي در يك س��ازوكار حضور 
پيدا كنند، اما كانديدای حزبي معرفي نكنند، يعني احزاب 
در شوراي ائتلاف مقوم شورا هستند و به صف حزبي خود، 
نقش ايفا نمي كنند. اي��ن به نظر من ب��راي اولين بار در 
سازوكارهاي انتخاباتي در كشور انجام شد. خب شوراي 
وحدتي ها تا مرحله مجلس يازدهم با ما بودند، يعني در 
شوراي ائتلاف جامعه روحانيت و مؤتلفه نماينده داشتند و 
در جدول فهرست ما افرادي از اين جريان حضور داشتند، 
اما در مرحل��ه دوم، يعني انتخابات ش��وراها و رياس��ت 
جمهوري زمينه هاي شكل گيري شوراي وحدت با تحليل 
متفاوتي كه جامعه روحانيت مبارز داش��ت، ايجاد شد و 

نمايندگان خود را به شوراي ائتلاف نفرستادند. 
 تحليل متفاوت چه بود؟

مي گفتند كه بايد شوراي ائتلاف سه نفر نماينده به شوراي 
وحدت بفرستد، ما هم مي گفتيم كه شوراي ائتلاف بالاخره 
يك فرايندي را طي كرده و موفقيت هايي هم داشته است، 
هيچ موقع يك جري��ان موفق را در جري��ان ديگري كه 
ادغام نمي كنند. همچنين ش��وراي ائتلاف متش��كل از 
ظرفيت هاي حقيقي و حقوقي است، اينها نمي پذيرند كه 
ما در يك سازوكار ديگر حضور پيدا كنيم. اگر ما به شوراي 
وحدت نماينده مي فرستاديم، قطعاً شوراي ائتلاف دچار 
فروپاشي مي شد. شوراي ائتلاف نپذيرفت و اعلام كرد شما 
مبتني بر فرايند پيروزي ای كه ما داشتيم، همچنان همان 
فرايند را طي كنيد. ش��ما هم افراد خود را معرفي كنيد 
كه ش��وراي وحدت نپذيرفت و معتقد بود هر دو فرايند 
خود را جلو بريم و در نهايت دو تا فهرس��ت را به صورت 
مساوي و 50 از ما و 50 از شما ادغام كنيم. ما اين مسئله 
را نپذيرفتيم. در مورد پايداري هم همين شد. ما از ابتداي 
كار در ارتباط بوديم اما دوس��تان پايداري در جلسات ما 
شركت نمي كردند. با پايداري در آخرين دقايق شب و با 

پادرمياني بزرگان به وحدت رسيديم. 
 بررس�ي تاريخ كن�ش انتخابات�ي جريان 

اصولگرا نشان مي دهد همواره پسران عليه 
پدران خود ش�وريده اند. يك زماني جامعه 
روحانيت مبارز مرجعيت داش�ت كه نسل 
ش�ما از اين مرجعيت عبور كرد. در ابتداي 
دهه90 هم نسل جبهه پايداري از مرجعيت 
سياسي نسل شما عبور كرد. پسران هميشه 

عليه پدران هستند؟
يك چيزي مي خواهي��د از من بگيريد ها)باخنده( ش��ما 

خبرنگارها خطري هستيد، بايد حواس ماها جمع باشد. 
 يعني اين شورش و شكاف را قبول نداريد؟

تحركات سياسي متفاوت است با فعاليت هاي غيرسياسي، 
اقدامات سياسي خيلي پيچيدگي دارد. ما با خود پايداري 
در گذش��ته همين موضوعات را داش��تيم، يعني در همه 
سازوكارهاي انتخاباتي همين مسائل را با دوستان داشتيم. 
ما در انتخابات مجلس گذشته به اين نتيجه رسيده بوديم 
كه وحدت با پايداري ممكن نيس��ت و بر همين اس��اس 
برنامه ريزي كرده بوديم چراكه از جلس��ات چند س��اعته 

نتيجه نگرفتيم. 
 مش�كل عدم جمع بندي كجا بود، آيا همان 
مس�ئله »اصلح« يا »صالح مقب�ول« بود يا 

مسائل ديگري مانع جمع بندي مي شد؟
در اين انتخابات مجلس يازدهم پايداري مي گفت كه يكي 
از گزينه هاي مهم ش��وراي ائتلاف از فهرست حذف شود 

تا ما وحدت كنيم. 
 يعني سر سربودن در فهرست بحث بود؟

ما قبول نداشتيم، گفتيم در انتخابات و اين فهرست، اين 
فرد جزو خط قرمزهاي ماست. 

 آن فرد مهم آقاي قاليباف بود؟
حالا اسم نياورم بهتر است. 

 از آن انتخابات فاصله گرفتيم. آقاي قاليباف 
بود؟

بله. در نشس��ت نهايي اين موضوع به جمع بندي رس��يد 
و پاي��داري پذيرفت. يكي ه��م بحث افراد ب��ود. پايداري 
مي گفت ما فهرس��تي داريم و ش��ما هم فهرستي داريد. 
 حالا بياييد بنش��ينيم، دو فهرس��ت را يكي كنيم، يعني 
نصف-نصف. اين پيش نمي رفت، ما يك فرايندي را طي 
كرديم و نمي توانستيم كل فرايند را كنار بگذاريم. بالاخره 
كار كشيد به دقايق آخر و فشار مردم براي وحدت هم وجود 
داشت، در نهايت 12/5شب به نتيجه رسيديم. با اينكه ما 
پوسترهاي فهرس��ت خودمان را هم چاپ كرده بوديم اما 
نگه داشتيم و مجبور شديم هفت نفر را حذف و هفت نفر 

از پايداري اضافه كنيم. 
 آق�اي قاليب�اف در هماي�ش مبن�ا از 
سهم خواهي ها گايه كرد. اين سهم خواهي ها 

چقدر در به وحدت نرسيدن ها مؤثر است؟
اين مس��ئله جدي اس��ت. س��هم خواهي كام��لًا مقابل 
شايسته س��الاري اس��ت. واقعاً بايد مدل به گونه اي باشد 
ك��ه مانع س��هم خواهي ش��ود. فراين��د ش��وراي ائتلاف 
شايسته س��الاري بوده اس��ت اما به خاطر وحدت مجبور 
شديم از سازوكار خود قدري عدول كنيم. هزينه سنگيني 
براي وح��دت پرداخت كرديم، چون هف��ت نفري حذف 
شدند كه فرايند شوراي ائتلاف را به صورت كامل طي كرده 
بودند و ما شرمنده اين افراد هستيم و هنوز از ما گلايه مند 
هستند. كار در اين حد جلو رفته بود كه عكس اين افراد در 

پوسترها هم چاپ شده بود. 
 به عنوان س�ؤال آخر به رويكرد انتخاباتي 
اصاح طلبان هم بپردازي�م. اصاح طلبان 
در حال حاضر دچار شكاف عجيب و غريبي 
هستند. طيفي به س�مت تحريم انتخابات 
و به نوعي گسس�تن از همه پيوندهاي خود 
با نظ�ام رفته اند، اما طيف�ي ديگر همچنان 
معتقد به انتخابات هس�تند. به نظر شما در 
نهايت جريان اصاحات با چه راهبردي وارد 

انتخابات مجلس خواهد شد؟

من برداشتم از نوع كنش هاي سياسي اصلاح طلبان اين 
است كه عده اي محدود از اصلاح طلبان هستند كه امروز 
مي خواهند با حربه تحريم وارد شوند، چون مي دانند اين 
مسير به معني خارج ش��دن از چارچوب هاي نظام و قرار 
گرفتن در يك تقابل كامل با جمهوري اسلامي است. من 
به اين طيف توصيه مي كنم اين مسير را نروند، چراكه به 

معني حذف كامل آنها خواهد بود. 
 حجاريان براي نظام شرط گذاشته است.

باز اي��ن گ��روه از تحريمي هاي مطلق متفاوت هس��تند. 
تحريمي ه��اي مطلق يك گ��روه افراطي و كام��لًا نااميد 
هستند، ولی طيف دوم به صورت بياني تحريم نمي كنند، 
اما عملًا تحريم مي كنند، چراكه مي دانند تحريم به معناي 
حذف كامل از عرصه سياسي نظام است و برگشت آنان را 
سخت مي كند، اما گروه هايي هستند كه معتقد به حضور 
در انتخابات هستند. در اين انتخابات محور اصلاح طلبان 
كارگزاران خواه��د بود. اين طيف به ش��دت به حضور در 

انتخابات باور دارد. اعتداليون هم حضور پيدا مي كنند. 
خاتمي كجاي اين طيف بندي ها قرار دارد؟

او در اين اواخر مواضع مختلفي گرفت، اما من با شناختي 
كه از آقای خاتمی دارم، فكر می كنم قطعاً پش��ت تحريم 
مطلق قرار نخواهد گرفت، بنابراين او يا جزو تحريم هاي 
اعمالي خواهد ب��ود يا به ص��ورت مح��دود در انتخابات 
كنشگري و مشاركت خواهد كرد. خاتمي تحريمي نخواهد 
شد، ولي اينكه مثل گذشته هم بيايد تكرار كند هم بعيد 

مي دانم تكراري در كار باشد.

م�ن معتق�دم اي�ن تلق�ي غلط�ي اس�ت ك�ه 
ما رقي�ب نداريم. حداق�ل بيش از ه�زار نفر از 
جري�ان رقي�ب در انتخابات ثبت ن�ام كرده اند. 
اين ثبت ن�ام به اين معناس�ت ك�ه مي خواهند 
در انتخابات حضور جدي داش�ته باش�ند، پس 
با اين فرض ه�اي غلط نبايد پوس�ت م�وز زير 
پاي جريان انقاب انداخت. ما معتقد هس�تيم 
فلسفه وجودي شوراي ائتاف نيروهاي انقاب 
اس�امي هم افزايي و كاهش اختافات و تمركز 
بر نكات مشترك اس�ت تا بتوانيم با نگاهي كه 
به نوعي چش�مان آن به درون كش�ور نيس�ت 
و معتقد ب�ه ن�گاه وارداتي اس�ت، رقابت كنيم

م�ن برداش�تم از ن�وع كنش ه�اي سياس�ي 
اصاح طلبان اين اس�ت ك�ه عده اي مح�دود از 
اصاح طلبان هس�تند كه ام�روز مي خواهند با 
حربه تحريم وارد شوند، چون مي دانند اين مسير 
به معني خارج شدن از چارچوب هاي نظام و قرار 
گرفتن در يك تقابل كامل با جمهوري اس�امي 
است. من به اين طيف توصيه مي كنم اين مسير را 
نروند، چراكه به معني حذف كامل آنها خواهد بود

انتخابات پيش رو در گفت وگوي تفصيلي »جوان« با پرويز سروري

 رقيب ما هزار نامزد دارد
 چرا وحدت نکنيم 
خاتمي پشت تحريم طلبان اصاح طلب نخواهد ايستاد

رضا  دهشيری /  جوان

فضاي انتخاباتي بعد از عبور از مرحله ثبت نام اوليه و اعام نتايج بررس�ي  هيئت هاي 
اجرايي، حال و هواي متفاوتي براي دو جريان عمده سياسي كشور دارد. هوا در اردوگاه 
اصاح طلبان همچنان مه آلود است. اين جريان سياسي هنوز نتوانسته است به راهبرد 
مشخصي دس�ت پيدا كند و به نظر مي رسد افزايش ش�كاف ها و در نهايت جداشدن 
طيف هاي مختلف اين جريان از يكديگر و شكس�ت جبهه اصاحات در رس�يدن به 
سياست انتخاباتي واحد را بايد محتمل ترين گزينه دانس�ت؛ جرياني كه طيف تند و 
راديكال آن با طيف ميانه رو ديگر نسبت چنداني ندارد و براي هم صحبتي تنها مي تواند 
روي خاطرات گذشته حساب باز كند. موضوعات و دغدغه هاي آينده روي ميز نيست، 
اما اصولگرايان همچنان درگير همان مشكل هميشگي هستند؛ »وحدت«؛ وحدتي 
كه بلند شدن چهار بيرق جدا از هم در اين جريان آن را از سهل الوصول بودن، كمي دور 
كرده است. سنتي ها تحت عنوان شوراي وحدت و با محوريت جامعه روحانيت مبارز 
مشغول فعاليت هستند. نواصولگرايان با رهبري حداد عادل و محمدباقر قاليباف در 
ش�وراي ائتاف گرد هم جمع هس�تند؛ ائتافي كه پيروزي در انتخابات98 و شوراي 
شهر در س�ال 1400 اعتماد به نفس قابل توجهي به آن بخشيده اس�ت. در كنار جبهه 
پايداري كه ديدگاه ها و نگاه  هاي خاص خود را دارد، جريان تازه تأسيس هم پا به ميدان 
گذاشته است كه به نظر مي رسد در انتخابات اس�فند تاش دارد بازيگر مهمي باشد. 
اين مجموعه خود را به عنوان »ش�ريان« يا همان شبكه ياران انقاب اسامي معرفي 

مي كند و شخصيت محوري شريان مهرداد بذرپاش است، البته اصولگرايان در انتخابات 
س�ال 98 به وحدت رس�يدند؛ وحدتي كه س�روري در همين مصاحبه آن را »وحدت 
دقيقه96« مي نامد،  اما امسال وحدت با چه سازوكاري محقق مي شود؛ يا بايد منتظر 
ليست هاي جدا باشيم و اينكه اصولاً وحدت حداكثري راهبرد جريان اصولگراست يا از 
اين راهبرد به دلايل گوناگوني چون نبود رقيب عدول مي شود، اينها بخشي از سؤالاتي 
اس�ت كه در گفت وگو با »پرويز سروري« عضو شوراي ش�هر تهران و از افراد مؤثر در 
شوراي ائتاف اصولگرايان پرسيديم، البته در كنار اين پرسش مهم كه براي افزايش 
مشاركت مردم در انتخابات چه راهكارها و بايد و نبايدهايي بايد ماك عمل قرار گيرد. 
س�روري در اين مصاحبه ش�رح مفصلي از ماجراي وحدت دقيقه90 ش�وراي ائتاف 
با پاي�داري را در انتخابات مجلس يازدهم مي دهد و اين خب�ر را هم به صراحت اعام 
مي كند كه پايداري نه تنها به دنبال كنار رفتن قاليباف از سرليس�تي بود بلكه پيگير 
حذف نام او از ليست شوراي ائتاف بود و اين امر را شرط وحدت قرار داده بود؛ شرطي 
كه در نهايت از آن كوتاه آمد. او همچنين در مورد مسئله رقابت و مشاركت هم با جديت 
رقابت درون گروهي را رد مي كند و معتقد است همچنان اصولگرايان به اندازه اي رقيب 
دارند كه نياز نباش�د براي گرم كردن تنور انتخابات به رقابت درون گروهي بپردازند. 
اين عضو ش�وراي ائتاف همچنان رس�يدن به وحدت حداكثري را اولويت ش�وراي 
ائتاف مي داند؛ هدفي كه تحقق آن ش�ايد از س�ال 98 هم به مراتب سخت تر باشد. 
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